

# ВЕСТНИК Томского государственного университета

2017. № 417. Апрель

- ФИЛОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- HISTORY
- LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**

2017. № 417. April

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

**Учредитель – Томский государственный университет**

**Founder – Tomsk State University**

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берзун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парничев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук., доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ**

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobiov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**EDITORIAL BOARD**

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedшин**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Pruzumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.  
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.  
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## СОДЕРЖАНИЕ ФИЛОЛОГИЯ

Ефремова Д.А. Функционально-семантические особенности личных местоимений в тексте биографических эссе .....	5
Жилякова Э.М., Будanova И.Б. А.Н. Островский и Карло Гоцци (C. Gozzi) .....	13
Пронин А.А. Нarrация эмоций как элемент когнитивной системы документального фильма .....	21

## ИСТОРИЯ

Андреева Т.Л., Керн К.Е. Лингвистический аспект как фактор внешней политики КНР в XXI в. ....	25
Бойко В.П. Зарождение и развитие русского предпринимательства в творчестве И.С. Тургенева .....	30
Бурнаков В.А., Цыденова Д.Ц. <i>Хозан тöс</i> – заячий фетиш в мифологических представлениях и обрядности хакасов (конец XIX – середина XX в.) .....	36
Груздинская В.С. «Историографические среды» как канал формирования научного сообщества историографов в советской исторической науке в 1960–1980-х гг. ....	49
Елкин М.Е. Место и роль японо-американского военно-политического союза в концепции «комплексного обеспечения национальной безопасности Японии» .....	54
Залиярова (Михеичева) В.Л. Проблема дефицита медицинских кадров в провинциях Российской империи во второй половине XIX в. (на материалах Вятской и Казанской губерний) .....	58
Зиновьев В.П., Некрылов С.А., Фоминых С.Ф. Роль З.М. Цибульского в создании первого в Азиатской России университета: к 200-летию со дня его рождения и 140-летию учреждения Томского государственного университета .....	63
Ивонина О.И. Роль ООН в системе нового миропорядка .....	75
Качин Н.А. Создавая «прочный фундамент»: из истории формирования Б.М. Флоринским книжного фонда Научной библиотеки Томского университета .....	80
Кононенко А.А. Революция 1917 года в Тюмени глазами обывателя .....	88
Крестьянников Е.А. Особенности устройства института мировых судей в дореволюционной Сибири: вопросы судебной независимости и исполнения несудебных обязанностей .....	94
Кудряшев В.Н. Народность и государство в славянофильской доктрине (1840–1880-е гг.) .....	103
Муратшина К.Г. Программа сотрудничества регионов Дальнего Востока и Восточной Сибири РФ и Северо-Востока КНР на 2009–2018 гг. в российско-китайском трансграничном взаимодействии: значение, эволюция, риски .....	110
Носова Н.П. «Неудобный класс». Становление советской парадигмы отношения к крестьянству (эволюция ленинских взглядов) .....	121
Пашин В.П. Взлет и падение дальневосточной казачьей группы генерала Ф.Л. Глебова .....	128
Перевощиков Д.В. Повседневная жизнь и досуг иностранных военнопленных в Удмуртии в 1945–1948 гг. (на примере лагеря № 371) .....	132
Плаксина Н.Е. Переписка пижемских старообрядцев как источник по истории происхождения и бытования иконы на Нижней Печоре (XIX в.) .....	142
Сорокин А.А. Крестьянский волостной суд Российской империи в оценках общественности конца XIX в. ....	147
Татарникова А.И. Переселенческие поселки в Западной Сибири конца имперского периода: численность, социальная инфраструктура, санитарное состояние .....	155
Терехов О.Э. Большевизм в культурно-исторической концепции Освальда Шпенглера .....	163

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Efremova D.A. Semantic and functional peculiarities of personal pronouns in biographical essays .....	5
Zhilyakova E.M., Budanova I.B. A.N. Ostrovsky and Carlo Gozzi .....	13
Pronin A.A. Narration of emotions as an element of the cognitive system of the documentary .....	21

### HISTORY

Andreeva T.L., Kern K.E. Linguistic aspect as a factor of the foreign policy of the People's Republic of China in the 21st century .....	25
Boyko V.P. Russian business origin and development in I.S. Turgenev's works .....	30
Burnakov V.A., Tsydenova D.Ts. Hozan tös: the hare fetish in mythological ideas and ceremonialism of the Khakas (the end of the 19th – the middle of the 20th centuries) .....	36
Gruzdinskaya V.S. "Istoriograficheskie sredy" as a channel forming the academic community of historiographers in the Soviet historical science in the 1960s–1980s .....	49
Elkin M.E. The role of Japan–United States political and military relations in the concept "comprehensive national security of Japan" .....	54
Zalyalova (Mikheicheva) V.L. The problem of medical personnel shortage in the provinces of the Russian Empire in the second half of the 19th century (based on materials of Vyatka and Kazan provinces) .....	58
Zinoviev V.P., Nekrylov S.A., Fominykh S.F. The role of Z.M. Cybulski in the creation of the first university in the Asian part of Russia: the 200th anniversary of his birth and the 140th anniversary of Tomsk State University establishment .....	63
Ivonina O.I. The role of the UN in the new world order .....	75
Kachin N.A. Creating the "firm basis": from the history of the creation of the book fund of the Tomsk State University Research Library by V.M. Florinsky .....	80
Kononenko A.A. The 1917 revolution in Tyumen in a layman's view .....	88
Krestyannikov E.A. The features of the structure of justices of the peace in pre-revolutionary Siberia: issues of judicial independence and execution of non-judicial duties .....	94
Kudriashov V.N. Narodnost and the state in the Slavophile doctrine (1840s–1880s) .....	103
Muratshina K.G. The Programme of Cooperation Between Russian Far East and Eastern Siberia and Chinese North-Eastern Regions (2009–2018) and its role, evolution and risks in the Russian-Chinese cross-border interaction .....	110
Nosova N.P. The "awkward class". Formation of the Soviet peasant paradigm as a political discourse of power .....	121
Pashin V.P. The rise and fall of the Far Eastern Cossack group of General F.L. Glebov .....	128
Perevoshchikov D.V. Everyday life and leisure of foreign PoWs in Udmurtia during 1945–1948 (a case study of Camp 371) .....	132
Plaksina N.E. Personal correspondence of the Old Believers of Pizhma as an information source on the origin and existence of icons in the Lower Pechora (19th century) .....	142
Sorokin A.A. The peasant volost court of the Russian Empire in the estimates of the public of the late 19th century .....	147
Tatarnikova A.I. Resettlement towns in Western Siberia in the late imperial period: population, social infrastructure, sanitary condition .....	155
Terekhov O.E. Bolshevism in Oswald Spengler's cultural and historical concept .....	163

<b>Тяпкин М.О.</b> Охрана лесов на юге Западной Сибири в первой половине 1918 г. ....	169
<b>Хайнитская Э.А.</b> Влияние коммунистической идеологии на мировые и этнические религии в Еврейской автономной области в XX в. ....	176
<b>Черемных О.А., Шевляков А.С.</b> Санитарные мероприятия и благоустройство в городах Западной Сибири в годы Великой Отечественной войны ....	182

## ПРАВО

<b>Груздев В.В.</b> О методе гражданского права ....	191
<b>Качалов В.И.</b> Уголовно-процессуальные особенности апелляционного пересмотра судебных решений, принятых в ходе исполнения приговора ....	195
<b>Лозинский И.В.</b> К вопросу о перспективах дальнейшего развития Главы 22 Уголовного кодекса Российской Федерации ....	203
<b>Ряховская Т.И.</b> Деятельность Конституционного Суда РФ в сфере обеспечения прямого действия Конституции мерами охраны ....	210
<b>Соколовская Н.С., Чаднова И.В.</b> К вопросу об использовании в доказывании по уголовному делу объяснений граждан ....	214
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	219

<b>Tyapkin M.O.</b> Forest conservation in the south of Western Siberia in the first half of 1918 .....	169
<b>Khainitskaya E.A.</b> The influence of the communist ideology on world and ethnic religions in the Jewish Autonomous Region in the 20th century .....	176
<b>Cheremnykh O.A., Shevlyakov A.S.</b> Sanitation and public services and utilities provision in the cities of Western Siberia during the Great Patriotic War .....	182

## LAW

<b>Gruzdev V.V.</b> On the method of civil law .....	191
<b>Kachalov V.I.</b> Criminal procedural features of the appellate review of judicial decisions made during the execution of the sentence .....	195
<b>Lozinsky I.V.</b> On the development prospects of Chapter 22 of the RF Criminal Code .....	203
<b>Ryakhovskaya T.I.</b> The Constitutional Court of the Russian Federation on ensuring the direct action of the constitution by security measures .....	210
<b>Sokolovskaya N.S., Chadnova I.V.</b> On the use of citizens' explanations in proving in a criminal case .....	214
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> .....	219